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January 29

th

, 1855

 

We the constables and a committee of the passengers of the Government Emigrant Ship 

“Derry Castle” beg to tender our grateful thanks to the Captain and Surgeon 

Superintendent of the said ship for their unremitting att

ention to our health and comfort 

during the voyage, and also for the prudent and cautious manner in bringing us in safety to 

our destination; notwithstanding the mutinous state of the ship for a long period previous 

to our arrival at Portland Bay, Victoria

. Given under our hands this twenty

-

ninth January, 

one thousand eight hundred and fifty

-

five years.

 

 

James Stewart

 

Thos Gray

 

Hugh Cameron

 

James Duncan

 

Alex McDougall

 

William Remp

 

Colin McDonald

 

Murdoch McDonald

 

Archd. Kennedy

 

Donald McMallam

 

George McCalmo

n

 

John McLean

 

James Kennedy

 

Donald Cameron

 

Alex Macaulay

 

James Duncan

 

Donald McPherson

 

Henry McDonald

 

John Watson

 

Dugald Cameron

 

Iohn McLean

 

Alexander Mackintosh

 

John McLachlan

 

Angus McNaughton

 

Dugald Cameron

 

James McGregor

 

Ewen Rankin

 

Charles Stewart

 

John

 Cameron

 

Archibald M

c

Arthur

 

Ewen McLeod

 

Angus Cameron

 

John Kennedy
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Henry McDonald and Una McMaster in Scotland 
prior to the family’s emigration to Australia

Henry McDonald and Una McMaster were married at Kilmonivaig, Inverness-shire, Scotland, on Thursday 4 April 1839, following the proclamation of banns on Sunday 31 March 1839. Henry was then a ploughman, perhaps 23 years of age, living at Millburn (or Mill Burn), Inverlochy, a locality abutting Fort William. Una was from Tomacharich, a nearby farm, and was probably 30 years of age. 

Kilmonivaig
 is a parish centred about 10 miles NNE of Fort William. In Gaelic, Kilmonivaig is Cill mo Naomhaig meaning ‘St Mo Naomhaig’s church’. The parish church, built about 1812, is located in the Great Glen of Scotland at the mouth of Glenspean, near the Spean Bridge. The hamlet of Kilmonivaig was about 7 ½ miles NNE of Fort William, according to one source. The parish was divided into two districts, Glengarry and Lochaber. It was described as ‘the most wild and mountainous district in the kingdom’ and is known as ‘the cradle of the rebellion’ of 1745. In ancient times, the Parishes of Kilmonivaig and Kilmallie (adjoining it to the west) were united as the Parish of Lochaber, but they split in the 17th century. 

Mill Burn (or Mill Stream) is the English translation, used in the Old Parish Register, for Allt a’ Mhuilinn. This Gaelic name is shown on today’s maps. The stream flows from the peak of Ben Nevis (above Fort William and Inverlochy; the highest peak in the United Kingdom) to the north-west where it joins the River Lochy near its mouth at Fort William. To this day, the Mill Burn provides the water used to make the single malts of the Ben Nevis Distillery, which is built beside the stream. (Whisky buff will be interested to know that the Ben Nevis whisky is quite delicate, not peaty/smoky as are many Highland malts. This is because the water from which it is made ‘runs over granite rock and passes through shallow layers of peat which filter it and remove impurities’, to quote information provided at the distillery in 2003.)
Henry McDonald was born about 1816.
 The 1841 census records that he was born in the County of Inverness, whereas the 1851 census records that he was born in Suddy (Suddie) Parish, Ross Shire, now Knockbain, Ross and Cromarty. According to his death registration, for which his oldest son John was the informant, Henry was born in Inverness (possibly meaning Inverness-shire rather than Inverness town) and his father’s name was William McDonald. From the pattern of naming of his children, it is possible that Henry’s mother was named Ann.

Suddy or Suddie was an ancient Parish in Ross Shire that ceased to exist in 1750. At that time the Parish of Knockbain was created by combining Suddy and Kilmuir Wester Parishes. Suddy was the site of a 13th century battle between the Macdonalds and the inhabitants of Inverness. Today Knockbain is a village in Ross and Cromarty about 11 km NW of Inverness, across the Beauly Firth. Today’s maps show Easter Suddie about four kilometres SE of Knockbain, and the Suddie church site is adjacent. Apparently the church has been in ruins for many years, falling into disuse in 1762. This possible location of Henry’s birth place goes some way towards explaining the birth of two of their children in or near Inverness town as, in terms of travel routes, Inverness is between Suddy and the Lochaber area where Una came from and where the family spent most of their time in the period between the marriage and emigration.

Una McMaster was born 9 August 1808 at Tomacharich.
 Tomacharich is the name of a farm in the Parish of Kilmonivaig, about 5 km north-east of Fort William. At that time the proprietor was Gordon of Huntly. Tomacharich in Gaelic is Tom a’ Charraich and means ‘the hill of the rough rocky face’. Una’s parents were John McMaster (born at Tomacharich about 1762) and Margaret McPherson (born about 1769). They were buried in the Inverlochy burial ground adjacent to the ruins of the old Inverlochy Castle, near Fort William, by their sons Donald and Ewen. John McMaster died in May 1844 and Margaret McPherson died 13 years later, in August 1857, three years after Una and Henry had emigrated to the Colony of Victoria. The headstone marking John and Margaret’s grave was still standing and legible when I visited it in June 2003.
 The extract, below, from the 1841 census provides some information about the family. 

As discussed below, a McMaster family, namely John McMaster, Jean Morrison and their children, emigrated from Achateny on the Ardnamurchan Peninsula, Argyllshire, Scotland to NSW in 1837, settling at Wellingrove, NSW. This John McMaster was Una’s older brother.
 One of Una’s younger sisters, Margaret McMaster, married Alexander McMillan at Kilmonivaig in 1840; the couple emigrated to Australia, arriving at Moreton Bay in 1841. Margaret died at 30 years of age, in 1847, and was buried at ‘Rangers Valley’ station near Glen Innes. Presumably Henry and Una migrated to the Wellingrove area to join Una’s family members.

During the period between their 1839 marriage and 1854 emigration to Australia, Henry and Una apparently lived in Lochaber (the Fort William area) and on the outskirts of, and in, Inverness town. There were regular steamer services between Fort William and Inverness (with some vessels travelling via the Caledonian Canal and others around the north coast) and between Fort William and Glasgow, and a daily post between Inverness and ‘the south’. 

Henry was a farm worker. Una had seven children over a period of thirteen years. They would have been Gaelic speakers, though English was becoming common in the area by then, with many people bilingual by the mid-19th century.
 

The Minister of Kilmallie Parish, which abuts Kilmonivaig, reported in 1835 that:

The common diet of the peasants is potatoes, with herrings or milk. Such as are in better circumstances may have a little meal and mutton; but potatoes is their principal food for three-fourths of the year… the herring-fishing is the great source of support to the country people; but when it fails, they are destitute (McGillivray 1845, pp. 123-124). 

(‘Meal’ here is oatmeal. The people did not eat bread; oatmeal scones and porridge took its place.)

The hills and glens of Kilmonivaig Parish provided excellent pasture for sheep and black cattle. Sadly, following the dispersal and oppression of the Scottish clans after the 1746 Battle of Culloden, and the allocation of the lands to frequently absent landlords, life was extremely difficult for the ordinary people. In 1842 the land of the parish was owned by just eight people, all but one living elsewhere. Some of the other proprietors visited their estates during the shooting season. 

The Presbyterian Minister responsible for the parish, Rev. John Mcintyre, wrote in February 1842 that ‘Perhaps there is no part of Highlands where nature has done more, and landlords so little, for the benefit of the inhabitants, as some parts of the parish of Kilmonivaig’ (McIntyre 1845, pp. 504-505). He pointed out that, were the landlords willing to bring the land into cultivation, it would be far more productive than simply using it as pasture. Meal and potatoes could be grown, and meat exported to Glasgow and Liverpool by steamer. This would give people incentives to engage in worthwhile efforts, ‘and the present practice of spending a great part of their time in idleness, or in balls, raffles, shinty-matches, and whisky shops, would disappear’ (McIntyre 1845, p. 505). 

In the 1850s life was becoming very difficult for the ordinary people living on the land owing to land reform pressures. This was highlighted by James Munro who had a supervisory role with respect to the 1841 census of Kilmonivaig Parish. He wrote in the census book about the circumstances of the crofters, under the heading ‘Remarks of Schoolmaster or other Person appointed to divide the Parish by the Sheriff or Provost’. Una’s parents were crofters, according to the 1851 census, although Henry’s mobility indicates that he was an agricultural labourer without the limited security of tenure provided by crofting.

The class of persons designated ‘crofters’ in this schedule are such as hold small allotments of land capable of keeping a couple of cows and a horse. The crofter himself, with the assistance of his family, works the soil, and does every other thing connected with it. In general he rears a few beasts which he disposes of twice a year at the nearest market town, for the purpose of paying his rent with the proceeds. The Crofter’s residence is generally a turf-built cot, covered with turf, and thatched over with either rushes, heather, straw, or fern. His furniture is very homely and often of his own making. He leads a laborious life; is generally poor enough; and when he dies, leaves his family in very destitute circumstances. The rents which these poor crofters pay are now so high, that they cannot pay for giving the necessary modicum of education to their children: at heart they allege so, & the Schoolmaster experientially knows that they do not pay him.

The only manufacturing in the area was that of whisky at the Ben Nevis distillery, undertaken by Mr John Macdonald. The salmon fishery of the Lochy River was the property of the Hon. Robert Campbell Scarlett of Inverlochy, an absentee landlord. In 1831 the adjoining Kilmallie Parish, which included Fort William (population 1,200 in 1831), had three inns ‘and dram-houses without number,-some of them licensed to sell spirits, some selling without license’ (McGillivray 1845, p. 127).

A Presbyterian parochial register of births and marriages was maintained, though the Roman Catholic population tended to record only marriages. About half of the 2,783 people of the parish in 1841 were adherents to the Established Church (i.e. the official Presbyterian church) and half Roman Catholic. 

Kilmonivaig had three schools: a parochial school, an Assembly school and a Society school, supplemented by ‘a few private schools got up among the people in the winter months’ (McIntyre 1845, p. 511). Rev. McIntyre believed that three or four more schools were required in the parish. In 1842 the average number of parishioners receiving parochial aid owing to poverty was 35, with the levels of aid ranging from 6s. 6d. to £2. 10s per annum. The funds came from church collections, totaling about £10 annually, and ‘there [was] occasionally a voluntary contribution of a few pounds per annum by the heritors’ (McIntyre 1845, p. 512). 

Wonderful old photographs illustrating the lives of the ordinary people of the Highlands during the Victorian and Edwardian periods are found in Thompson 1976.

Henry and Una had seven children (so far as I can tell). The records of their births, along with the 1841 and 1851 census data, provide insights into the family’s locations and circumstances between their marriage in 1839 and emigration in 1854:

· 6 Jan 1840 daughter Ann McDonald was born in Kilmonivaig Parish and christened there on 8 January. (The extract from the parish register does not include the name of the officiating clergyman.) The Kilmonivaig Presbyterian Parish church, built in 1812 and still actively used when I visited in 2003, is located a few hundred metres west of Spean Bridge, about 14 km NE of Fort William. Henry’s abode was then ‘Bennevis Distillery’ which was, and still is, on the outskirts of Fort William. The family was probably living on the Mill Burn, the stream that provides the water for the whisky. The Ben Nevis distillery was established in 1825 by one Long John Macdonald and was managed by McDonalds through a number of subsequent generations.

· 6 Jun 1841 census of Great Britain. The family (Henry, Una and Ann) were at Mill Burn, Inverlochy, adjacent to the distillery. Henry was an agricultural labourer. A fourth member of their household on census night was Christine McIntyre aged 10 years, a ‘female servant’. Only two household were found at the Mill Burn; it was not a village, simply the place where their house was built. The family probably lived in a ‘black house’: a one-roomed house low to the ground, with outer and inner walls of stone packed between with soil, and a roof covered with turf. Their neighbours were Christian Cameron ( a woman aged about 25 years); Ann McKillop aged 5; and Jean McKillop aged 3. (Christian was a not uncommon woman’s name in Scotland at the time.) Extracts from the 1841 census covering this follow. 

· 3 Jul 1841 daughter Effy McDonald was born in Kilmonivaig Parish and christened there on 5 July. (The extract from the parish register does not include the name of the officiating clergyman.) Effy is a contraction of the name Euphemia. Henry was then a ploughman of Inverlochy. The family was probably still living at Mill Burn. Presumably Effy died in infancy or early childhood, as I have not located any definite subsequent records of her. She was not mentioned in the 1851 census and did not emigrate with the family in 1854. Deaths were not recorded in the old parish registers at the time, and civil registration was not introduced until after the family had left Scotland. 

· 6 Sep 1843 son Donald McDonald was born at Inverness (town) and christened there the following day by the Rev. David Sutherland. The witnesses were William Martin and John McDonald. Henry was then a farm servant whose place of abode was ‘Baloan’ (now Balloan, located on the south-eastern outskirts of Inverness). Donald probably died in infancy or early childhood: as with Effy, he was not listed with the family in the 1851 census and did not emigrate with them in 1854. 

· 24 Jul 1845 son William Stewart McDonald was born in Inverness town and christened there by the Rev. Joseph Thorburn the following day. The witnesses were William Stewart and William MacDonald. Henry’s occupation was then labourer. His address was Grant’s Close, Inverness. (This close still exists: a litter-strewn, graffiti-defaced alley running between the High Street pedestrian mall and Baron Taylor’s Street.) The mother’s name is missing from the parish register. (One source - Henry’s death registration - gives Henry’s father’s name as William. Perhaps the William MacDonald who witnessed this christening was Henry’s father?)

· 7 Jan 1848 son John McMaster McDonald was born, and christened in Kilmonivaig Parish on 11 January by the Rev. John McIntyre. Henry’s occupation was then farm servant at (not ‘of’) Mill Burn (Inverlochy). See below for further information. 

· Nov. 1850 daughter Margaret McDonald was born in Kilmallie Parish, County Argyle. This parish is on the western side of the River Lochy and Loch Lochy, and includes the village of Corpach. Apparently the birth/christening was not entered in the Parish Register. 

· 31 Mar 1851, census of Great Britain, the family were at Corpach, Kilmallie Parish, County Argyle. Henry was then a farm labourer. Corpach is a village at the southern end of the Caledonian Canal, about 3 km NW of Fort William. (‘Corpach’ is widely believed to mean ‘body-place’ or ‘place of death’, as it was the launching place for the great black-sailed vessels that carried the bodies of the ancient kings of Scotland for burial on the sacred Isle of Iona. MacMillan (1971, p. 256) argues, however, that Corpach - Corpaich in Gaelic - means ‘ground under which there is decayed wood’, reflecting the peaty soil of Corpach Moss.) 

· 1852: A Henry McDonald placed a gravestone in the old Inverlochy burial ground to mark the grave of his daughter Elles McDonald who died at Corpach on 8 January 1850, aged ten years. (‘Elles’ may be a phonetic rendering of ‘Alice’.) This grave is located next to that of Una’s parents (Beattie & Beattie 1990, pp. 18-19; personal observation June 2003). Our McDonald family was living at Corpach and Effy would have been eight years and six months of age at that time, not ten years of age. The gravestone inscription states that Henry McDonald was a grieve, of Moy, when it was erected in 1852. A ‘grieve’ was an overseer or head workman on a farm. This could possibly have been our Henry, as Henry McDonald was an unusual name; the family was at Moy in 1853; and it is possible that Effy was known as Elles/Alice.

· 1 Mar 1853 son James Bett McDonald was born in the Parish of Kilmallie, County Argyle, and christened there on 5 March. (The extract from the parish register does not include the name of the officiating clergyman.) His parents were shown as being from Moy. Moy was a farm on the River Lochy about 10 km NW of Fort William or 2 km south of the point where the River Spean joins it. Moy in Gaelic is A’ Mhoigh and means ‘the plain’ and is famous as the place ‘that Prince Charlie and his army rested on the third and fourth nights of their outward march from Glenfinnan’ (MacCulloch 1971, p. 132). According to the 1851 census, a James Bett lived in Moy House and was the ‘local factor [i.e. agent] for Lochiel & farmer of 100 acres employing 3 labourers’. It is possible that Henry was one of those three labourers (perhaps the grieve?) and named his son after his employer. The family’s place of residence was shown as Moy when they emigrated the year after James Bett McDonald was born. James emigrated to Australia with his parents and siblings in 1854/55, but I have no subsequent record of him. He predeceased his mother Una who died in 1884, according to her death certificate. 

In summary, then, immediately prior to Henry McDonald and Una McMaster’s 1839 marriage, Una was living with her family on the farm Tomacharich in Kilmonivaig and Henry lived at Mill Burn in Inverlochy, at the foot of Ben Nevis close to the Ben Nevis distillery. Presumably Una would have worked with her parents on the Tomacharich farm, and Henry was a farm labourer, including ploughman, at Inverlochy, perhaps working on the farm of that name. They remained at Inverlochy, living by the Mill Burn, from the time of marriage until at least 1841. In 1842 and 1843 they were in Inverness town and at Balloan nearby, and were back at Mill Burn, Inverlochy in 1848. In 1850 and 1851 they were at Corpach, over the river from Inverlochy, and were at Moy, further up the Great Glen of Scotland, in 1853 and 1854. 

Extract from the 6 June 1841 Census of Great Britain

Notes:

Ages of adults were rounded down to the nearest five or zero.

FS denotes ‘female servant’. 

‘Where born’: ‘Y’ for ‘yes’ means born in the county where enumerated.

There were just two families enumerated at Mill Burn in 1841. The other family was Christian Cameron age 25; Ann McKillop age 5; and Jean McKillop age 3. All were shown as females; Christian and Jean were born in the county but Ann was not; no occupation was shown for Christian. (Both McKillops and Camerons were buried at ‘Rangers Valley’ in NSW, where Henry & Una, and the McMasters, lived in later years.)

‘March’ means ‘the boundary of an estate; the boundary dividing one estate from another’. Source: OED

Extract from the 6 June 1841 Census of Great Britain

(cont.)


Notes:

Ages of adults were rounded down to the nearest five or zero.
‘Where born’: ‘Y’ for ‘yes’ means born in the county where enumerated.

John and Margaret McMaster (née McPherson) were Una McMaster’s parents, and Donald and Ewen were her brothers. Mary and Ann McPherson would probably have been members of Margaret’s family; Mary was her niece (see 1851 census) and perhaps Ann was Mary’s daughter. 

There were 13 households enumerated on Tomacharich farm; all Camerons except for one McMaster family (Una’s, above), one McDonald family and one Henderson family. The occupation of all the male residents was given as agricultural labourer, except for three given as cottar. According to the OED, a cottar was ‘a peasant who occupies a cot-house or cottage belonging to a farm (sometimes with a plot of land attached), for which he has (or had) to give or provide labour on the farm, at a fixed rate, when required.’ 

Extract from the 30 March 1851 Census of Great Britain


Notes:

Number of separate occupiers: 111; persons: male 275; female 312; total 587.

Number of houses: inhabited 106; uninhabited 5; building 2.

The census shows 71 occupied houses in the village of Corpach; the occupations of the inhabitants were diverse, including agricultural labourer, crofter, labourer, police constable, lock keeper, canal clerk, mason, baker, shoemaker, herd boy, ferryman, bankers clerk, weaver, tailor, school teacher, pauper and ‘idiot pauper’.

These census data contain many errors including the place of birth of the children. We cannot be sure that Henry’s birthplace was Suddy (‘Siddy’) as the 1841 census, and all other available records, show him as coming from Inverness-shire, not Ross Shire.

Extract from the 30 March 1851 Census of Great Britain



Emigration

On 1 Oct 1854 the family sailed from Liverpool, England, for Australia on the steel-hulled barque ‘Derry Castle’, captained by William McKennitt. The Surgeon Superintendent was Duncan Macnab. (A bark/barque is a three-masted sailing vessel.) On this voyage the ‘Derry Castle’ carried 347 (or 351 depending on the source) ‘government immigrants’ of whom 141 were assisted by the Highland and Island Emigration Society (HIES). Seventeen migrants died on the voyage including three HIES migrants.

The ‘Derry Castle’s home port–port of both registry and survey–was Liverpool. She was built at the Port of Québec in 1852 from oak, hackmatack (tamarack), birch and pine. In 1853 her hull was sheathed with felt and yellow metal (an alloy of two parts of copper and one of zinc) and partly fastened with iron bolts. She was 941 tons gross using the new measurements and 841 tons using the old; and owned by G. Oxley, according to Lloyd’s Register of British & Foreign Shipping for 1854/55. 

The family group comprised Henry and Una, and their children Ann, William, John, Margaret and James.
 Effy’s and Donald’s names are missing from the emigration documents. Probably they had died, though I cannot locate death records for them other than the possible record of Effy’s burial at Inverlochy noted above. Deaths were generally not recorded in the old parish registers, and civil registration did not commence in Scotland until 1855. 

On the passenger list apparently compiled on their arrival in Australia,
 Henry was shown as being a ploughman from Inverness, Presbyterian, able to read and write; Una (written ‘Anna’) was also shown as able to read and write; John could ‘read only’; Margaret and James could ‘neither read nor write’. The passenger list apparently compiled on departure shows Ann as part of the family group. She is not included with the family in the on-arrival passenger list as unmarried people aged 14 years and above travelled separately from the married couples and their younger children. The on-arrival passenger list includes an ‘Anne McDonald’, age 14 years, domestic servant of Inverness; able to ‘read only’. Presumably this was our Annie.

Henry paid £5-0-0 to the Highlands and Islands Emigration Society (HIES) for the passage; shown on the embarkation documents as ‘no aid’.
 The money was credited to the Union Bank of Glasgow to the account of the Hon. A. Kinnaird. This gentleman was an M.P. and a founder of the HIES.

The family’s place of residence at the time of emigration was Moy, a farm on the western side of the River Lochy opposite Kilmonivaig, part of the estate of Donald Cameron Esq. of Lochiel.
 (Lochiel–Achnacarry estate–remains the seat of the Clan Cameron.) In all, 20 of the 34 HIES families (including couples without children) emigrating on this voyage of the ‘Derry Castle’ were from this estate; 11 of the families included children. Comments against the names of some of the emigrants in the shipping documents include, under ‘other remarks’, ‘very good family’; ‘capital emigrants’; ‘very poor Cottar’; ‘poor Cottar’; and ‘very poor family’. (No ‘other remarks’ were noted against Henry, Una and family.) Many of the other families were from the same general area, i.e. the Lochaber region of the Western Highlands of Scotland. They came from such places as Moy Bridge, Lochyside, Lochyferry, Corpach, Kinloch Eil, Corrichey (?), Achiellere, Corran Ferry, Benavie Locks, Moy House, West End Fort William, etc. 

That two-thirds of the HIES-supported families emigrating on this voyage of the ‘Derry Castle’ came from the same estate–the land holdings of Cameron of Lochiel–reminds us of the tragedy of the Highland Clearances which would have impacted on these emigrants in various ways. Apparently Lochiel, as with most of the hereditary landowners, decided to clear the people from his lands so as to consolidate them for sheep husbandry, a far more profitable undertaking than the traditional farming practices that had prevailed for generations, in which the landowner and the people who worked his land had an intimate, mutually-dependent relationship. The failure of the potato crops owing to potato blight in the 1840s and 1850s, combined with huge increases in rents that tenants had to pay to landowners, meant that, by the early 1850s, thousands of people, especially in the Western Highlands, were destitute. Most landowners eagerly embraced the opportunities provided by the Highland and Island Emigration Society to ‘solve the problem’ of having destitute people on their lands, people trying to survive by working for them as labourers while growing a tiny amount of food and, if fortunate enough, owing an animal or two. The landowners paid to the HIES one-third of the cost of the emigrants’ voyage to Australia and the HIES raised the balance from public subscriptions. The British Government did not contribute. 

Although having to be destitute to obtain HIES support, the HIES emigrants themselves had to make a cash contribution of up to £5 per head, had to provide their own clothes and get themselves to the port of embarkation. Henry and Una contributed £5 for their family of seven. The emigrants were required to sign an undertaking to refund the money that the HIES had spent on their passage.

The ‘Derry Castle’ sailed from Liverpool. Although I do not have direct evidence as to how the family travelled from the point of embarkation (probably Fort William) to Liverpool, it is most likely that they travelled by steamer to Greenock (near Glasgow) and then on to Liverpool:

In 1840 the Government Bounty system was abolished and its function carried out by the Colonial Emigration Commission who issued licences to private operators to select emigrants. Many of these sailed from Liverpool, after a journey which typically began on the steamer from the home area to Greenock, then a crammed packet to Liverpool, followed by a waiting period in the Emigration Sheds or, if lucky, direct embarkation in the ship for Australia, for a voyage of 90 to 120 days…

Its dominance is emphasised in the arrangements made for the Highlands and Islands Emigration Society’s 4,930 emigrants to Australia in the years 1852-57, when some 90% went via Liverpool… (MacArthur 1986-88, p. 334).

It is important to note that emigrants like Henry and Una did not leave their ancestral homes for the unknowns of Australia entirely of their own volition. They knew, on leaving, that they could easily die on the voyage and that they would never again see the friends and family left behind. The landowners forced many people from the land; emigration provided a way of escaping the terrible hardships they were enduring in their homeland. Prebble (1963) describes situations where people like Henry and Una were dragged, screaming, onto the HIES ships. 

A fair analysis needs to include, however, attention to the fact that there were both ‘push’ and ‘pull’ factors at work in people’s decisions to emigrate. The hardships of life in the Western Highlands and Islands would have contrasted with the opportunities open to industrious settlers of the new lands of Australia, New Zealand, Canada and the USA. The ready availability there of land and a more-or-less continuous supply of wholesome food, along with opportunities to accumulate a degree of wealth far above what was possible in the old country, would have been a great ‘pull’ factor. Indeed, a Scottish friend whose forebears emigrated on the same ship as Henry, Una and family advises that her family tradition has it that they were always proud that they emigrated voluntarily, rather than being forcibly cleared by the landowner. 
Conditions on board the emigrant ships were generally atrocious by any standards. Prebble (1963, pp. 208-209) quotes The Times’ 1854 description of one of the ships:

The emigrant is shewn a berth, a shelf of coarse pinewood in a noisome dungeon, airless and lightless, in which several hundred persons of both sexes and all ages are stowed away, on shelves two feet one inch above each other, three feet wide and six feet long, still reeking from the ineradicable stench left by the emigrants on the last voyage …Still he believes that the plank is his own, and only finds when the anchor is up that the must share his six feet three with a bed-fellow. He finds that cleanliness is impossible, that no attempt is made to purify the reeking den into which the has been thrust... After a few days have been spent in the pestilential atmosphere created by the festering mass of squalid humanity imprisoned between the damp and steaming decks, the scourge bursts out, and to the miseries of filth, foul air and darkness is added the Cholera. Amid hundreds of men, women and children, dressing and undressing, washing, quarrelling, fighting, cooking and drinking, one hears the groans and screams of a patient in the last agonies of this plague.

Henry, Una and their children arrived at Portland Bay, Western Victoria, on 21 Jan 1855, following a voyage of 112 days, somewhat longer than the average. The vessel would have sailed south through the Atlantic Ocean, turned east to round Cape Horn and picked up the westerlies to blow it across the Indian Ocean, passing well south of the SW corner of the Australian continent en route to Portland Bay. It did not call at any ports on the way. Apparently at that time ships anchored in Portland Bay and the passengers were ferried ashore, as there was no wharf to which the vessels could be tied (Valerie Smith, pers. com., June 2003). The shipping records state that 17 deaths occurred on the voyage, including the deaths of four infants. The causes of death were listed as cholera (8); convulsions (3); fever (2); and exhaustion, acute hydrocephalus, rufia syphilitica, and spasmatic whooping cough (one each). 

During the voyage, at 38( S, 123( E which is in the Indian Ocean some 450 km south of where the Western Australian town of Esperance is now located, members of the crew mutinied, led by the First Mate Samuel Manly. Below is an article published in the Portland Guardian newspaper about the mutiny. Neither this newspaper report nor the transcripts of evidence contained in the prosecutor’s brief for the mutineers’ trials
 contains any references to Henry, Una and family. 

Portland Guardian, Thursday Evening, February 1, 1855

Local Intelligence

MUTINY CASE ON THE 27th JANUARY


Samuel Manly, Chief Officer, ring leader, William Holland, James Melville alias Melbourne, James Kerr, Thomas Pearson, George Donaldson, Henry Creed, Kenneth McDonald, John Innis, and Richard Davis, able seamen. Charged with making an emeute on board the barque Derry Castle when on the high seas. The vessel sailed from the Mersey on the 1st October, and for the first 8 or 9 days everything went on smoothly, after that the captain had repeatedly occasion to reprimand prisoner, namely, the 1st mate for improper intercourse with the single females. On the 11th December the steward wanted some tea for the use of the cabin, and reported to the captain that the 1st and 2nd mates had refused to get it from the hold. During tea the mate was asked the reason of his having delayed it; he said it was a lie, that the had not, that it was the stewards fault and called the captain a liar. The surgeon then said the cabin was no place for such behaviour in which manly turned upon him and told him to hold his tongue, at the same time shaking his clenched fist at the Dr and his lady. He was then ordered from the cabin, he continued to perform duty until about the 16th inst when he knocked off; he was then disrated, and ordered to confine himself to his cabin, which order however he disregarded, and did everything in his power to create discontent and insubordination amongst the sailors and passengers by harranguing them, and then they would cheer, and set both the captain and surgeon at defiance. This resulted in one of the refractory seaman being placed in confinement on the 10th January, but who effected his escape and the captain knowing that it would be imprudent to attempt to retake him while Manly was at large, determined to lock him up in his cabin, and for that purpose asked his officers to his assistance. Manly resisted locked himself in, in doing which the side of his successor was caught between the door and the jam of the door, and, although the sufferer implored of him to release him by opening the door he persisted in his refusal, and the carpenter was actually obliged to cut away the part of the door which gripped the unfortunate man. The captain then gave orders to have Manly’s cabin searched for arms ammunition leg irons and medicine chest, the prisoner it appears when asked where the irons were admitted that he had thrown them overboard. In attempting to secure him he struck both the captain and mates and was about to escape up the cabin stairs when the captain pulled him back the prisoner then called out Murder Murder, on which the other prisoners came running aft in a body down into the cabin and rescued Manly whom they carried in triumph to the forecastle deck where he harangued with them and the badly disposed of the passengers who kept cheering him and setting the captain and surgeon at defiance. At this crisis the surgeon fearing from the determined mutinous conduct of the misguided men that there might be bloodshed persuaded the immigrants to go down below. The captain and officers including the boatswain and carpenter had in the meantime armed themselves and arranged themselves across the quarter deck, which was now clear. Manly then called out to the revolters “follow me men, and I’ll lead you” “we will soon tie them all and put them in their cabins” and they rushed aft in a body with him at their head. The captain from merciful motives reserved his fire and retired from them about a yard to give them a last chance, seeing however that they were determined to attack, he advanced presenting his arms, when the revolters gradually withdrew to the forecastle. Too much praise cannot be awarded to Captain McKervitt for his firmness on this trying occasion; for had he not shown a most determined front to the mutineers God knows what might have been the consequence, the surgeon superintendent in giving his evidence showed clearly, that the captain had behaved most kindly to the passengers and crew, and that the out break was entirely caused by Manly’s inflammatary addresses. The conduct of the surgeon during the passage appears to have been very satisfactory. The prisoners fully committed to take their trial at the Circuit Court to be held at Portland.

The Portland Guardian reported further ‘local intelligence’ about Manly:

Portland Guardian, February 19, 1855

The Mutiny Case. We reported some time ago the committal of Manly the first mate of the Derry Castle and some of the crew on a charge of Mutiny on board that vessel. We are informed that some further very suspicious circumstances have come to light against Manly. In his cabin have been found on a more minute search, a number of bottles taken it is said from the ships medicine chest, containing arsenic, laudanum and other poisonous substances. There was also found we are [illegible] a bunch of keys filed so as to open the locks in the ship. It could not be for and good purpose, that these poisons were secreted in Manlys cabin.

Interestingly, the passengers, for whom the mutiny must have been a frightening event, placed a ‘thank-you’ public notice in the newspaper. Henry McDonald was among those whose names were listed:


The local newspaper contained notices marking the arrival of the ‘Derry Castle’, as follows:

Portland Guardian, Thursday Evening, January 25, 1855

Government Crest

NOTICE

IMMIGRANT SHIP “DERRY CASTLE”

The inspection of this ship having been concluded, and the single females landed, the immigrants are now open for hiring at the Depot, and on board from 10 o’clock a.m. to 4 p.m. daily.

No persons will be admitted into the Single Females Depot without a Ticket Of Admission, which can be obtained at the Office during the usual office hours.

J. BLAIR

Assistant Immigration Agent

Immigration Office
Portland Guardian, Thursday Evening, January 25, 1855
DERRY CASTLE - Amongst the immigrants by this ship are the following trades—12 masons, 10 carpenters, 8 black smiths, 1 plaisterer (sic), 1 bricklayer; the rest being shepherds, domestics and farm servants.

IMMIGRANTS - By the Derry Castle have arrived 68 married couples, 34 single men, 77 single females, 49 male children and 55 female children below 14 years of age.

MUTINY AND REFUSING DUTY - The first mate and 8 of the crew of the Derry Castle are in custody on a charge of mutiny during the passage. Yesterday 13 more of the men were brought up at the police office charged with refusing to do duty on board [illegible] these last were dealt with in the usual way of allowing them a few months time for reflection in gaol.

What became of the mutineers? As reported by the Portland Guardian and confirmed in the contemporary legal documents cited above, the mutineers were committed for trial before the Supreme Court of Victoria on the capital offence of mutiny on the high seas. No further records of the legal proceedings exist, however: the Criminal Record Book shows that the Court sat at Portland on 20 April 1855, as scheduled, but this case was not mentioned then nor later.
 It would be intriguing to locate a list of the ‘Derry Castle’s crew for its outward voyage from Portland to see if, by some process, the mutineers had rejoined their ship and avoided trial in Victoria.

On 26 February 1855 the ‘Derry Castle’ departed for Calcutta with her ‘original cargo of coals’. Still commanded by Captain McKennitt, she arrived at the port of Akyab in Burma (now Sittwe in Myanmar) on 29 April 1855. Lloyd’s List for 18 Sept 1855 records that the ‘Derry Castle’, ‘…in proceeding to sea 13th July, drifted on the flat W. of the entrance of this harbour, and broke up; crew saved’. That was the end of the ‘Derry Castle’.
 
The Family in Australia - A Chronological Record

21 January 1855: The family arrived at Portland, Western Victoria, aboard the ‘Derry Castle’

The arrival records
 include Henry and Una (written as ‘Anna’) and four children: John (11 years), Margaret (8), James (4) and William (1). Ann’s name is missing from the family group but, as noted above, an Anne McDonald aged 14 years is shown separately in the list of passengers. This could be because, on the voyage, children over 14 years of age were separated from their parents and were accommodated with the ‘single women’ or ‘single men’, separated by the married quarters. Ann would have been 14 years of age when the voyage commenced and turned 15 as the ‘Derry Castle’ approached its destination, Portland Bay.

The town of Portland is located in the Great Australian Bight at the western extremity of Victoria, nowadays 356 km west of Melbourne by road. It was first settled by Europeans in the early 1800s and rapidly became an important base for whalers and sealers. A shore-based whaling station was established there in 1829, and the town was established in 1840. It competed with Melbourne as the most significant settlement in the southern part of the Colony of New South Wales until the Victorian gold rushes began, at which time Melbourne became dominant. (The Colony of Victoria was established, separate from New South Wales, in 1855, the very year the McDonald family arrived at Portland.) 

Apparently the family did not linger in Portland. Although many other immigrants were hired out from the Portland Immigration Depot to local employers, the arrival records cited above reveal that the McDonald family commenced life in the colony on their ‘own account’, i.e. neither Henry nor Una left the Immigration Depot to enter into anyone’s employment. Rather, they departed Portland for Belfast, which was the name at the time of the town of Port Fairy, 69 km to the east.

How and when did Henry, Una and their five children, then aged two to 15 years, make the journey from Belfast/Port Fairy to Wellingrove, in the north-eastern part of New South Wales, 1,300 km away as the crow flies? Presumably their goal was to join Una’s family who were farmers near Wellingrove. Perhaps they travelled by coastal steamers, though this would have been an expensive journey. Perhaps they travelled overland, though this seems unlikely considering the distance and the harshness of the prevailing conditions. The fact is, however, that overland routes from Portland and Port Fairy to the Victorian (and probably NSW) gold fields had opened up in the early 1850s. 
1838-1840’s: Conflict with Aboriginal people
The first white settlers came to what is now the Glen Innes/Wellingrove area of NSW (part of New England) in 1838. They met the traditional Aboriginal custodians of the land, the Kamilaroi people. Conflict between the two peoples ensued, with some shepherds being killed by the Kamilaroi, followed by reprisal raids (Cameron 1987). 

The history of Aboriginal/settler contacts in the New England is particularly tragic, with many appalling records of gangs of settlers undertaking murderous raids on groups of the traditional custodians of the land, massacring children, women and men with impunity. In 1837 the land owners in the Gwydir District (less than 100 km west of Wellingrove) made representations to the authorities in Sydney about the local Aboriginal people resisting their expansion. In response, the temporary administrator of the colony, Lieutenant-Colonel Kenneth Snodgrass, himself a landholder from Raymond Terrace, authorised Major James Nunn, the Commander of the NSW Mounted Police, to fix the ‘problem’ facing the settlers on the frontier. His orders to Nunn included the statement:

You are to act according to your own judgement, and use your utmost exertion to suppress these outrages. There are a thousand Blacks there, and if they are not stopped, we may have them presently within the boundaries (Elder 1988, p. 69).

The direct result of this instruction was Nunn’s January 1838 expedition to the frontier. In breach of the law, he combined his force of 23 mounted police with a posse of local stockmen and they set out on their genocidal expedition. Many Aboriginal people were killed, including 40 to 50 in one raid at Waterloo Creek on 26 January, 50 years to the day from when the British flag was first raised at Sydney Cove. Many others were killed as the expedition engaged in a mopping-up exercise throughout the area. This awful incident set the scene for the 10 June 1838 massacre at Myall Creek, also in the Gwydir district not far from the site of the Waterloo Creek massacre, when a posse of ex-convict stockmen murdered more than 28 Aboriginal children, women and men in retaliation for raids on stock made by a different Aboriginal group a considerable distance to the south (Blanch 2000). 

By the mid 1840s the overt conflict in the Glen Innes area had ended. All the Kamilaroi’s land in the district had been taken by the white settlers and the traditional owners killed, dispersed or concentrated onto reserves.

It is worth recording here that, on 10 June 2000, the Aboriginal and non-Aboriginal communities of the area joined together to dedicate a memorial at the Myall Creek massacre site. The ceremony involved both a recognition of, and an apology for, the tragic events of the past, and a commitment to the ongoing process of reconciliation between the Aboriginal and non-Aboriginal peoples of the area. This coming together of people in conflict for over 160 years is one of the great steps forward in white Australia’s process of apologising to Aboriginal people and in the reconciliation process more broadly.

The Wellingrove area, 1838 onwards

Most of the earlier settlers of the Wellingrove/Glen Innes area were Scots; indeed, the first settler was Archibald Boyd from Selkirkshire. (What is now called the New England region of New South Wales was originally called ‘New Caledonia’.) Perusal of today’s maps will reveal the many localities there with Scottish names, including Glen Innes itself, Glencoe, Dundee, Glen Elgin, Ben Lomond and Morven. The Presbyterian church played an important role in community life. 

Wellingrove was established as a village in 1845 and Glen Innes in 1854.
 Many settlers came to the region by taking a boat up the Hunter River to Morpeth (near Maitland) and then travelling to New England by bullock dray. It would have been a slow trip as apparently the bullock drays could travel only eight miles a day on such a journey. Another route was by ship to Grafton then bullock dray to Wellingrove via Tenterfield. 

The flora of the Glen Innes district, at the time of settlement, has been described as follows:

From what we can ascertain, most of the country in this district was heavily timbered when the first white settlers came and only the floors of the valleys were open country… The flocks of the early settlers soon ate out the open country so that ringbarking of the timbered country took place to improve the quality of the grass. 

It appears that the grasses when the early settlers came, were mainly sorghums, kangaroo grass, tusocky poa and danthonia (wallaby grass or white top). The latter mainly on the open country. The rabbit invasion early this century [i.e. the 20th century] caused the dimunition of the sweeter grasses and it wasn’t until the eradication of the rabbit, that these grasses returned in any quantity, helped by the use of superphosphate (Cameron 1987, p. 15). 
The rabbit plague extended from the early 1900’s until the 1950’s when myxomatosis was successfully introduced.

Cameron also mentions the fauna, particularly koalas: 

Koalas were plentiful last century [the 19th century] and old hands reported that 100 could be counted in a 15 mile sulky drive. New Englanders were dubbed ‘bear eaters’, because it was said, they were too mean to eat mutton and lived on koalas. A disease in the early part of this century, practically wiped them out (Cameron 1987, p. 16).

Wellingrove was to have been the main settlement of the area, and government offices–slab huts–were established there, but Glen Innes soon became more prominent, especially with the Northern Railway being built through the town in 1884. The earlier squatters, and the selectors who came later, produced wool, mainly from merino sheep, as it paid better than cattle. Most also grew a few acres of wheat which they used to make flour for bread. Bullock drays were used to transport goods. In the early days, horses were expensive, so were owned mainly by the more well-to-do people: squatters and their superintendents. By the selector era (from 1861), however, horses became more affordable and gradually replaced bullocks as transport animals. The district’s produce was carted to Laurence on the Clarence River from where it went by ship to Sydney, until the railway to Newcastle came through in 1884. Produce was then railed to that town and taken by ship to Sydney as Sydney and Newcastle were not connected by rail at that time. 

The environment and lifestyles of the Wellingrove/Glen Innes area in the mid-to-late 1800s was described by Robertson-Cunningham (1990) whose family came from ‘Wellington Vale’, a property that abuts ‘Rangers Valley’. He explains that:

There were no fences in the early days and the shepherds had their own huts and flocks of 800-1,500 sheep to look after…Hurdles made of apple trees were used [for making huts], as the timber is round and light…The timber only lasted about eight years, hence the scarcity of good apple trees in later years (p. 4). [Note: the expression ‘apple tree’ probably refers to a species of the genus Eucalypus.]

…At work on the land in the 1880’s, the ‘Boss’ wore a waistcoat with a watch chain, a coat (usually), a starched collar and tie. A waist coat had four little pockets which were very handy as things seldom fell out of them (p. 5).

…Horses were used in the waggons (sic) carting wool, in the drays, for any farm work and even in the chaff cutters. Draught horses were bred on Wellington Vale and 90% were Clydesdales.

Sometimes the family would stay in Glen Innes overnight at Tattersall’s Hotel but not often. The horses were stabled at the back and the buggies too. Travellers used to bring their stocks of clothing , boots, trousers, dresses, materials and anything else to Tatts and show it off for sale in the back rooms. People would come in on the morning train at 10 a. m. to look and buy. Orders could be made for special items which the travelers would deliver later on. There was always something going on there (p. 7). [Note: a ‘traveller’ was a commercial traveller, a travelling salesman.]

The Bailliere’s New South Wales Gazetteer and Road Guide for 1866 describes Wellingrove in the following terms:

Wellingrove … (Co. Gough) is a postal township, in the parish of Wellingrove, electoral district of Tenterfield, and police district of Wellingrove. It is situated on the Wellingrove creek, the Beardy river being 12, and the Severn river 20 miles distant. The district is solely pastoral, the nearest diggings (the Bingara), being 77 miles distant S. W. The nearest places are Glen Innes, 13 miles S.E., and Inverell, 32 miles S.W., the communication with both places being by horse and dray only. With Sydney, 385 miles S., the communication is via Glen Innes, to Armidale, by horse or dray, thence by coach to Singleton, thence by rail to Newcastle, and thence by steamer. There is 1 hotel, the Woolpack, and there are 2 carrying offices in the township. The surrounding district is mountainous, with good plains intervening. The geological formation is trap rock and sandstone, and the population numbers about 50 persons. 

As Cameron (2000) details, the first Presbyterian minister at Wellingrove was the Rev. Archibald Cameron who took up his post there in 1854 and ministered to the local people for 50 years. He was born in Crieff, Perthshire, Scotland and came to Australia in 1853/54. ‘Mrs McMaster and family’ were among the group of local people who signed the call for him to come to Wellingrove. His wife, Christina Cameron, joined him at Wellingrove at the end of 1855, the year the McDonalds arrived in Australia. She wrote a diary ‘in the 71st year of her age’ in which she recorded that:

The first church was built at Wellingrove, where a few of our kind and warm-hearted people lived, Mr. and Mrs. McKillop, Mrs. McMaster and her mother, also Mr. and Mrs. McDonald, Mrs Rogerson’s father. The little church was erected in 1864… (Edmunds 1929, p. 29).
Rev. Cameron and his wife were much loved through the many decades of service they provided in that region at the edge of European settlement of NSW. Rev Cameron’s charge (the territory throughout which he provided pastoral care) covered a huge area between Tenterfield in the north, Guyra in the south, Inverell in the west and to the east it ran some 40-50 miles towards Grafton. He is said to have ridden thousands of miles each year preaching and providing the many other services, spiritual and otherwise, required of a bush minister (Cameron 2000). He officiated at many a marriage and christening of members of our family at Wellingrove and, later, at Glen Innes. 

Wellingrove today

On a visit to Wellingrove in January 2001, I observed that the old Presbyterian church–a small weatherboard construction–was still standing and in reasonable repair. A local resident advised that it is believed to be the oldest church north of Newcastle and that it is still being used: the Uniting Church Minister from Glen Innes conducts services there on Sundays in the months in which there are five Sundays. 
I was advised that 1988 Bicentennial project funding enabled the community to erect a Standing Stone, BBQ and BBQ table adjacent to the Wellingrove hall. They wanted to build public toilets, too, but were told by the authorities that public toilets are not monuments! As a result, the community built the toilets in the church grounds using their own funds. In about 1999 the community purchased the church building as members feared that the Uniting Church (which owned it) may demolish it. The community also owns the Wellingrove hall which is unusual: the shire normally owns these halls. The cemetery is owned by the Severn Shire. The community consistently nags them to allocate resources for its upkeep, but the Shire wants the community to pay for this service (Carol Newberry pers. comm., 20 January 2001). The blocks surveyed for the township in 1851 are across the road from the hall and church, in a pastoral property. Raymond Street, in which Una McDonald purchased two town blocks in 1868 (see below), is the lane running up the hill opposite the cemetery. 

The McMaster family in New England
Una’s oldest brother John McMaster (born Tomacharich, 1794) had emigrated in 1837 from Achateny on the Ardnamurchan Peninsula, Argyllshire, with his wife Jean Morrison (born Balfron, Stirlingshire, 1792; ‘Jane’ in immigration documents) and their eight children.
 They sailed on the ‘Brilliant’ from Tobermory on the Isle of Mull and reached Sydney on 20 January 1838. The immigration documents describe John as a farm overseer and Jean as a farm servant; both were noted to be able to read and write (presumably in English). John McMaster, presumably accompanied by his family, was appointed manager of ‘Wellingrove’ station, which had been taken up that same year. In 1840 he moved to ‘Rangers Valley’ which he managed for its owner, Oswald Bloxsome, and his son John McMaster Jnr went to work on ‘Dundee’ station. John McMaster Snr drowned on 24 May 1854 in the Wellingrove Creek, four months before Henry and Una departed the UK for Australia.
 (It is quite possible that they were unaware of his death prior to their emigration on 01 October 1854.) His son John McMaster took over management of ‘Rangers Valley’ and proved to be a highly competent manager, becoming a prominent citizen of the Wellingrove/Glen Innes area as the years passed. In 1885 John (Jnr) purchased ‘Croppa’ near Warialda and moved there. His descendants still live on this property and on others in that part of NSW. 

Una’s younger sister, Margaret McMaster (born 1817), married Alexander McMillan at Kilmonivaig in 1840; the couple emigrated to Australia, arriving at Moreton Bay (now Brisbane) in 1841. Apparently they had two children, David baptised 1841 and Ann, born 1846. Margaret died at 30 years of age, in 1847, at Glen Innes, and was buried at ‘Rangers Valley’. Alexander managed ‘Dundee’ station under the supervision of John McMaster Jnr in the 1851-1871 period, and later acquired ‘Glen Nevis’ station. He died in 1883, also at Glen Innes. 

 ‘Rangers Valley’ Station, via Dundee, NSW

‘Rangers Valley’ Station is located on the Dundee to Emmaville road. With the permission of the manager, I visited the property on 29 Dec 2000 to view the graveyard.

It is located in the station on a rise about two hundred metres from the homestead. The graveyard is large and surrounded by a white picket fence; the ground is covered in white gravel. Seven sandstone headstones are arranged in a row, cemented into a common base, with plaques fixed at the base of each indicating whose headstone it is, as the original inscriptions are, in some cases, illegible owing to the weathering of the sandstone. They mark the graves of the following people, from left to right; the following text are the words inscribed on the plaques:
· John McMaster & Jean Morrison McMaster his wife died 20/4/1869 aged 77

· James McMaster

· Margaret McMillan

· Ewen McMaster died 5/8/1861 aged 28

· James Finlay McKillop died 1/2/1859 9 months

· Margaret Cameron born 1/3/1835 died 18/3/1861

· Alexander Cameron born 29/3/1829 died 28/11/1868

To the left of this row stands the large headstone of Jean McKillop born Inverness 4/11/1829 died Linwood, Glen Innes, 4/4/1889. To the right is the headstone of Colin McKillop born Argyleshire 14/1/1814 died Glen Innes 30/7/1866. 

The McDonald family in Australia, January 1855 onwards

Unfortunately little information has come to light on the family’s experiences between their 1855 arrival at Portland Bay, Vic., and the 1867 marriage of their first-born child, Annie, at Wellingrove, NSW. A record from the Glen Innes and District Historical Society states, however, that Una (shown as Unna) McDonald served as a midwife between 1856 (the year after arriving in Australia) and 1885 (though she died in December 1884) in the greater Wellingrove/Glen Innes area, including Inverell, Newstead, Rangers Valley, Furracabad, Glen Innes, Waterloo, Vegetable Creek (now Emmaville), Shannon Vale, Glencoe and Glen Elgin. Most of these places were–and some still are–pastoral properties in the district. 

A McMaster family history, written by H. Shiell McMaster in 1943, includes the comment that Henry McDonald ‘was injured when he fell from a horse at Rangers Valley, and lived a cripple in Inverell for thirty five years’. The 1964 revision, by the same author, includes a fuller, though not completely accurate, reference to Henry and Una McDonald, as follows:

At the age of 24 years she [Una McMaster] married Henry McDonald at Inverness, Scotland, she had six children, four surviving at the time of her death 9th December 1884 at Glendon aged 69 years. McDonald was aged 19 years at time of marriage and apparently came to N.S.W. three years before his wife. He was injured at Rangers Valley and remained a cripple for the rest of his life. He died 25th June, 1898. 

Although it is difficult to reconcile much of this statement with the other information set out here, if the comment about Henry’s injury is correct it could partly explain Henry’s failure to be a witness at any of his children’s marriages at Wellingrove. It does not explain, however, Una’s failure to fill this role at these ceremonies, especially since she was apparently mobile enough to serve as a midwife throughout the region over many years. Furthermore, as detailed below, Henry selected a number of properties in the Wellingrove area following the 1861 land tenure reforms. 

The 1964 revision of H. Sheill McMaster’s family history contains excerpts from a letter, written from Scotland in August 1863, by Sarah, the daughter of Una’s youngest sister Ann, presumably to a McMaster family member in Australia. She gave some information about the family back in Scotland, as follows:

Our Uncle Donald McMaster was severely hurt about a twelve months ago, which left him very frail and scarcely able to do anything about the house.

…Uncle Ewen McMaster and Aunt Katy is much about the same but getting old of course.

A July 1865 letter from Sarah to Jean Morrison McMaster (wife of John McMaster b. 1794) referred to Jean’s brother William: ‘He was aged 72 and in good circumstances’. She also wrote:

Your Mother was in good health for one of her age and she is over 93 years old living with her third husband three years younger than herself. Also your sister Isabella is well.

…My dear Aunty I must tell you now about your friends at Tomnaharick. Indeed I cant tell you right about them for they are so far back that it would be heart-rending for you to see them. Mary’s uncle is always bedfast. Poor Uncle Donald is rising some days but he cant put off or on his clothes or either take his own meat. It is needless for me to tell everything but indeed poor aunty has a sore trial of it between them all.

I hope you are keeping well yourself and I hope all my cousins in the enjoyment of good health as this leaves the whole of us well but my mother is not keeping very strong the now at all, at all. My Father, Mother and Brothers joins with me in sending their love to your dear self cousins and friends. 

19 Feb 1867: Henry and Una’s daughter Ann McDonald (known as Annie McDonald) married John Rogerson at Wellingrove, NSW

Annie and John were both 27 years of age. Henry and Una were not witnesses; the witnesses were A.F.C. Dumaresq (the Dumaresq family were among the first settlers of the region and were the owners of Furracabad Station) and Ann’s younger brother William McDonald. Henry would have been about 47 years old then and Una about 46 years. 

John Rogerson was born in 1840 at Pearsby Hall in the Lockerbie region of Scotland, and became a prominent citizen of the Glen Innes district. He was mentioned many times, over the years, in the pages of the Glen Innes Examiner. It is documented there and elsewhere that:

· He had come to the district to manage ‘Furracabad’ Station, on which Glen Innes was later built, and did so during 1857 and 1859.

· Left and went to manage ‘Gostwyck’ at Armidale.

· 1876: appointed general manager for Dangar Brothers, prominent land owners in New England.

· 1885: returned to the Glen Innes district and purchased ‘Beaufort’ Station, where he lived until retirement.

· Took up residence at ‘Beaufort’ in 1894 and, in 1900, called for tenders for a new brick homestead to be built there. 

· While at ‘Beaufort’ he formed a family company, the Pearsby Pastoral Company, named after his Scottish birthplace. Rogerson selected land from ‘Gunnee’ station (located north of Delungra) and named it ‘Pearsby Hall’. This property remained in the family until 1926, three years after he died. 

· In 1903 he lent the Municipal Council £3,000 to build the town hall in Glen Innes, and offered to renew the loan in 1908. 

· He joined with others to fund the Boer War Memorial in Grey Street, Glen Innes.

· In 1914 he donated the land on which Glen Innes’ Cameron Memorial Church (then Presbyterian, now Uniting Church) was built; he was described as being ‘a generous man and a pillar of the Presbyterian church’ (Cameron 1996, p. 14).

· Upon retirement he handed over the family property ‘Beaufort’ to his son Arthur and retired to Sydney. When he died in 1923, John Rogerson’s estate was sworn at £51,000. (Sources: Cameron & Chappell 1996, pp. 12-14; Cameron 2000, pp. 19, 32; and index cards maintained by the Glen Innes Historical Society.)

They had six children: George born 1967; Arthur born 1869; Unabella born 1871; Janet born 1875; Robert born 1879 (died in infancy); and Effie born 1881.
Annie died at Strathfield, Sydney on 27 April 1913, aged 73 years, and her husband John Rogerson died there on 9 October 1923, aged about 83 years. (John’s brother William Rogerson, who drowned in the Macintyre River in 1900, is buried in the Inverell cemetery adjacent to Henry McDonald.)

1867: The Official Post Office Directory of NSW (Bailliere’s) records a Henry McDonald at Wellingrove, showing his occupation as ‘labourer’. (Apparently these directories showed only heads of households.) He would have been about 52 years of age then.

27 July 1868: Una McDonald purchased two allotments of land in the Town of Wellingrove, each of two roods (i.e. a quarter acre or 2,080 m2), at a public auction held in Glen Innes. They were allotments 11 and 12 in Section 16, Raymond Street, which is the street running up the hill on the other side of the main road from the church. Each block cost £4-0-0. Her name was shown as Unna McDonald in the Government Gazette and on the town plan. The title document contains just her purchase and the transfer of the land to Gordon Reginald Heffernan of Wellingrove, farmer, on 11 December 1970 (sic) pursuant to section 604 of the Local Government Act 1919.

20 April 1869: Henry and Una’s daughter Margaret McDonald married Edward McNamara at Wellingrove
They were married according to the rites of the Presbyterian church. Margaret would have been 18 years old and Edward 25. He was an overseer, from Mole River in the Tenterfield area and Margaret was from Wellingrove. Neither Henry nor Una was a witness; the witnesses were Margaret’s brother William McDonald and Hannah McNamara. Edward was born in 1844 at Jerrys Plains, on the Hunter River between Singleton and Denman, NSW. He was the brother of Hannah McNamara who married Margaret’s brother John in 1874. Edward was born into the Roman Catholic faith; presumably he had to convert to the Presbyterian faith to marry Margaret in accordance with the rites of the Presbyterian church. 

Margaret and Edward had six children: Edward born 1870; Una (known as Anna) born 1872; Margaret born 1874; Rose born 1876; Constance born 1879; and Ruby born 1881. All the births were registered at Inverell except for Ruby’s which was registered at Walgett.

The Glen Innes Examiner records, in both 1877 and 1879, Mr E. McNamara depositing in the Wellingrove pound stray horses found on ‘Learmonth’ station (on Kings Plains); he probably would have been the owner or manager of ‘Learmonth’ at that time. 

On 25 January 1881 the Examiner published an advertisement inserted by an Inverell auctioneer acting for Mr E. McNamara for the sale, ‘by Public Auction, on the premises, “Learmonth” Kings Plains’, of a herd of dairy cattle, farm implements, household furniture (including children’s cots), kitchen equipment ‘and a host of other articles too numerous to particularize’. Presumably the family was leaving ‘Learmonth’ and moving to another location. 

Margaret died on 23 February 1925 at Greaves Street, Inverell. Although her death was registered at Inverell, NSW, and her death certificate states that she was buried in the Inverell Presbyterian cemetery, the Inverell cemetery has no record of this and the gravestone transcribers have not located her grave. I have yet to locate a record of Edward’s death. He is not included in the 1903 electoral roll for Inverell. 

1870-1872: Selection of land by Henry McDonald

Following the land reforms of 1861, it became possible for people in NSW to select blocks of Crown land of 40 to 320 acres for 20/- per acre, without survey. These were called conditional purchases (CPs). Selectors paid a deposit of 5/- per acre, with the balance to be paid over the following three years. As an alternative, the balance could be deferred indefinitely on payment of interest at 5% per annum. Retention of the selection depended upon the selector meeting specified conditions of the lease, including living on the selection for three years and completing improvements to the value of  £1.0.0 per acre. When these conditions were met, and the monies owing were paid, the selector secured the block as freehold. Additional land, up to three times the size of the selection, could be leased for grazing purposes. (This is why old parish maps show many blocks of 960 acres.) (Wiedemann 1981, p. 125.) 

Henry, about 54 years of age at the time, selected a 320 acre block (the largest area permitted) in the Glen Innes area on 23 June 1870 but it was forfeited the following year, on 21 November 1871, owing to the ‘non-residence of the purchaser’. 

On 17 December 1872, however, he was granted a pre-emptive lease on a 960 acre selection in the Parish of Wellington (the Parish immediately east of the Parish of Wellingrove) at an annual rental of £3.0.0. To obtain such a lease he would also have to have been the holder of a freehold block one-third the size, namely 320 acres. At this stage Henry’s address was ‘Dundee’, a property about 20 km north of Glen Innes managed by John McMaster Jr (born Tomacharich 1823) who was the son of Una’s brother John McMaster. It is possible that Henry was engaging in ‘dummying’. This was the practice in which a squatter selected blocks on his own holding in the name of other people, especially people working for him. Frequently waterholes were dummied this way, making the surrounding land useless to others. 

1872: The Official Post Office Directory of NSW (Greville’s) recorded three McDonalds at Wellingrove: Henry, John and William. No occupation was shown for Henry who would have been about 57 years old at that point. John McDonald was then a ‘selector’; he would have been 24 years old, unmarried. William McDonald was also a selector; he would have been 27 years and married that year. 

30 Jan 1872: Henry and Una’s son William Stewart McDonald married Mary McMaster née Collins at Wellingrove

Neither Henry nor Una was a witness; the witnesses were William’s brother-in-law John Rogerson and John Billin(?). Mary’s first husband Ewen McMaster, who died at Wellingrove in 1861, aged 28 years, from diabetes and was buried at ‘Rangers Valley’, was Una’s nephew, a son of John McMaster (senior). Ewen and Mary had one daughter, Jean, born 1860.

As noted above, William was a selector in 1872. The ‘Rangers Valley’ Leger, Wages & Ration Book for 1873/1876 records that W. S. McDonald worked there on specific jobs, for example ‘to 50 hurdles five pounds’. The Glen Innes Examiner for 7 June 1881 records that Mr W. McDonald was the judge at a foot race at Vegetable Creek (now Emmaville) on the Queen’s Birthday; the winner’s prize was £20-0-0!

The 1891 census shows a William McDonald as the head of a household residing at Oliver Street, Glen Innes. In the household were three males and two females; no more details are provided in the census record. 

A letter written to the Glen Innes & District Historical Society in 1983 records that that Mary married William and ‘she later left or divorced him’. This perhaps accords with a brief obituary of William, published in the Inverell Times on 23 Jul 1918, which states that William ‘who was a very quiet and unassuming man, was a bachelor’. It is noted, however, that William’s death registration records that he had two daughters, both of whom predeceased him. Perhaps these were Mary and Ewen McMaster’s daughters? 
William died at Inverell on 22 July 1918, aged 73 years. I do not yet have a record of Mary’s death.

3 Mar 1874: Henry and Una’s son John McMaster McDonald married Hannah Maud McNamara at Wellingrove

Again, Henry and Una were not witnesses to the marriage. John died on 26 Dec 1921 at Roseville, Sydney, and Hannah on 15 May 1926 at Artarmon, Sydney. Details are set out below. 

9 December 1884: Una died aged 69 years, at ‘Glendon’, a property owned by John McMaster Jr that he had selected from the original ‘Wellingrove’ station. She died of ‘apoplexy’ (a stroke) and was buried at Wellingrove on 10 December 1884. The witnesses were her nephew Robert McMaster and Fred L. Murrie; the informant was one Robert Kay, ‘no relation’, of Glen Innes. (Una’s name was entered as ‘Unna’ in the parish register and someone subsequently changed it to ‘Anna’. As a consequence, her death registration is indexed, by the NSW Registrar of Births, Deaths and Marriages, as ‘Anna’.) 

On 29 Dec 2000 I visited the cemetery adjacent to the Wellingrove church. It was very overgrown but, with some difficulty, I located Una’s headstone within an iron fence surrounding the grave. The headstone is made of sandstone, has a rose carved and the words ‘God is Love’ over the top. It was made by ‘Browne - Maitland (Mason)’ and reads as follows:


25 June 1898: Henry died aged about 82 years, at Inverell. He died from influenza, and was buried in the Presbyterian cemetery, Inverell, on 27 June 1898, 13 years after the death of his wife Una. The witnesses to the burial were B. Kavanagh and H. Currie; the informant was Henry’s son John McMaster McDonald. 

I visited the grave in the Inverell cemetery on 30 Dec 2000. It has a marble headstone about one metre high, lying on its back on the ground, broken into three pieces. The grave has a sandstone border and a footstone with the initials ‘HMcD’. The text on the headstone was quite legible, reading:


John McMaster McDonald and Hannah Maud McNamara
in New England, NSW

John McMaster McDonald was born on 7 Jan 1848 in Kilmonivaig, Inverness, Scotland and was christened there on 11 Jan 1848. In October 1854 John, aged six years, migrated to Australia with his parents and siblings, landing at Portland Bay in Western Victoria on 21 January 1855.

Hannah Maud McNamara was born in 1847 (or 1846?) in the Hunter River, NSW area. The birth/baptism does not appear in the Parish registers; recall that this was a decade prior to the introduction of civil registration of births in NSW which commenced in 1856. Most documents state that she was born at ‘Hunter River’, though her death registration states that she was born at Scone. The birth registration of her daughter Annie for which her husband John was the informant states, however, that Hannah was born at ‘Carrington Park’. A 5,300 acre property by this name existed near Jerrys Plains in the first half of the 19th century (Ellis 2001, p. 2) so this was probably her place of birth. 

Presumably Hannah was required to convert from Catholicism (her parents were Catholic immigrants from Ireland) to the Presbyterian tradition to marry John.

Hannah’s father was John McNamara, born 1817/18 in the village of Toomevara (also written Toomyvara), near Nenagh, Co. Tipperary, Ireland. Her mother was Elizabeth McNamara née Hanlon (Eliza in the immigration records), born in the same village in the same year.
 (Elizabeth’s maiden name is given as ‘Handling’ rather than ‘Hanlon’ in the immigration records, presumably reflecting the difficulty English speakers had with the Irish accents.) John and Elizabeth were married at Nenagh, Co. Tipperary, on 12 May 1841. One month later, on 15 June 1841, they sailed as bounty immigrants, i.e. assisted immigrants, from Plymouth to Port Jackson, arriving on 12 October 1841 without touching land during the voyage. At the time of emigration John was a farm labourer and Elizabeth a house servant. 

The ship they sailed in was the ‘Lady Kennaway’, a 583 ton barque. The emigrants were described by one of the cabin passengers in the following terms: 

If the cabin was deficient in comfort, it was a paradise when compared with the other parts of the ship. There the scene below decks baffles description, - Irish, Scotch, English, Germans, French - mechanics, cottagers, watch-makers, and ladies of all descriptions, young, old and middle-aged. Some were tolerable in appearance; but the majority, chiefly Irish, were of the coarsest fabric of woman kind (Hood 1843, p. 4; also see Mrs H 1854).

Three births occurred on the voyage; none to Elizabeth. One adult and four children died on the voyage, and two people were lost overboard. The first was an Irish emigrant. He was getting a bucket of water for his wife who was standing next to him – they had been married just six weeks – when a large wave came and pulled him overboard. A boat was lowered and went after him, without success. Observers feared that it would be swamped and not be able to get back to the ship but it did so eventually. The second person lost overboard was the ship’s carpenter. He was repairing one of the ship’s boats that was slung over the side. The boat snapped in half and he fell into the water. A boat went after him but was also unable to locate him (Hood 1843). (Before and after this voyage the ‘Lady Kennaway’ covered the same route as a convict transport. She was wrecked in a gale in 1857 off East London, South Africa.)

John was shown in the immigration documents as being able to both read and write, and Elizabeth as being able to read. Upon arriving at Port Jackson, John was engaged to a Mr Wm Bell of Theasent (?) Park at a wage of £20.0.0 per annum with rations. Elizabeth was engaged to a Mrs Wright of Charlotte Place (now Margaret Street, Sydney) at £16.0.0 per annum but ‘refused on ac of her religion’. I wonder who did the refusing: Mrs Wright or Elizabeth?

An obituary of their son Stephen (who died in 1934) states that:

John McNamara arrived in N.S.W. in 1841 with his wife and several young children after a voyage which lasted from June to October. He proceeded at once to Thornthwaite Station near Scone, and entered the service of Mr. Joseph Docker. It was there that Stephen McNamara was born in 1855. John McNamara shortly afterwards went to Belltrees and later to Ellerston Station and it was while employed on the latter property that he acquired ‘Rockwood’ in 1858. (Information received from Scone & Upper Hunter Historical Society, Feb 2001; they are unsure of the source of the obituary.)

The family property ‘Rockwood’ was located on Wet Creek, between Gundy and ‘Belltrees’, NSW. 

It seems that all of Elizabeth and John’s ten children were born in Australia, at various places in the Hunter River, NSW, district, as follows: 

· James born 15 October 1842, parents then living at Glendon, near Singleton; 

· Edward born 27 Mar 1844, parents then living at Jerrys Plains; 

· Hannah born about 1847 (or 1846), probably at ‘Carrington Park’ near Jerrys Plains. John McNamara’s parents were James and Hannah McNamara; apparently John and Elizabeth named their daughter Hannah after her paternal grandmother;

· John born 20 Feb 1848, parents then living at Muswellbrook; 

· Timothy born 4 February 1850, parents then living at Scone; 

· Mary born 4 March 1852; 

· Twins Honoria Agnes and Stephen Augustus born 26 December 1853 at Dartbrook; 

· Francis Vincent born 12 Aug 1856 at ‘Belltrees’ near Scone; 

· Elizabeth born 29 Nov 1858, registered Singleton.

In 1866 John McNamara (address ‘Upper Hunter’) registered a selection in Alma Parish, Scone area (presumably on Wet Creek); the area selected was 270 acres based on freehold land of 90 acres; rent £1-0-0 per annum. His sons Stephen and Timothy continued to farm there in subsequent decades, and according to Stephen’s obituary quoted above, Stephen died on his property, ‘Rockwood’, in 1934, presumably having inherited it from his father. It is documented that a close relationship existed between the local settlers on small blocks of land, including the McNamaras, and their powerful neighbours the White family of ‘Belltrees’ (White 1988).
John McNamara died on 25 Nov 1868, aged about 49 years, and was buried in the Catholic Churchyard, Kingdon Street, Scone, NSW. His wife Elizabeth died 25 years later, on 6 Sep 1894, aged about 75 years, from acute bronchitis and influenza, at Wet Creek, between Gundy and ‘Belltrees’, NSW, where the family property ‘Rockwood’ was located, and was buried in the same grave as her husband. 

John McMaster McDonald and Hannah Maud McNamara were married at Wellingrove on 3 March 1874. Neither John’s nor Hannah’s parents witnessed the marriage; the witnesses were his brother ‘Wm S. McDonald’ and his cousin ‘J. McMaster’. John would have been 26 years of age and Hannah about 27 years. A Presbyterian marriage. John was from ‘Yarrowford’ (or ‘Yarraford’) a property about 10 km north of Glen Innes and Hannah was from ‘Learmonth’, a property on Kings Plains about 10 km north of Wellingrove. The usual place of residence of both bride and groom was shown as Wellingrove. Note that ‘Learmonth’ was owned or managed by Hannah’s brother Edward McNamara in at least the 1877 to 1881 period. 

Old station records held in the New England Archives record that J. McDonald worked on ‘Rangers Valley’ at various times between 1873 and 1875. For example: 15 July 1873 purchased items from the station store; 21 January 1874 ‘commenced at 80 pounds per annum’; 26 June 1875 ‘commenced at 35/- per week droving’. 

Presumably Hannah was raised as a Catholic and had to convert to the Presbyterian faith to marry John. This would have been a big step for her to take and it quite possibly forced a rift between her and her McNamara family in the Hunter River district. As another descendent of Hannah’s parents has advised, in the early 1870s Pope Pius IX concluded the 1st Vatican Council in which he enshrined the doctrine of no salvation outside of the Catholic Church. All Catholics were expected to marry other Catholics. If a Catholic married a non-Catholic, it was expected to occur in a Catholic Church and the children had to be baptized and raised as Catholics. A Catholic who married outside the Catholic Church would have been cut off from the Church – not able to receive any of the sacraments. ‘Irish Catholicism was a very tribal religion at that time – to change one’s denomination would have been like leaving the tribe’ (Michael Akers, pers. com., 20 November 2001). 

Ian McDonald (b. 2 Dec 1909) recalls it being said that Hannah was a bitter woman and that she prohibited her daughters from marrying. (Only one of the three (Annie) married. Apparently she came home one day and announced that she was pregnant and was going away to marry her boyfriend, regardless of her mother’s views.) It could be that Hannah’s bitterness was a consequence of her family having nothing to do with her following her decision to marry John and hence abandon her Catholic faith. 

One source records that John McDonald ‘was overseer on “Yarraford” for a long time, and between 1906 and 1915 managed “Bellevue” for Rev. Archibald Cameron’s family’ following Rev. Cameron’s death in 1905 (Cameron 2000, p. 21.). During this period he would have been 58 to 67 years of age. He was living at ‘Yarrowford’ (about 10km north of Glen Innes) when he and Hannah were married in 1874. ‘Bellevue’ is a property 2 km S.E. of Glencoe, about 20 km south of Glen Innes. John McMaster McDonald was one of the people ‘prominent in the administration of the [Glen Innes Presbyterian] Church’ (Cameron 2000, p. 21) and was one of the Trustees of the church when the land it was built upon was dedicated on 14 November 1879 (Sommerlad 1922, p. 61). (A number of contemporary records mention a John McDonald, livery stable owner in Glen Innes, during this period. This was a different person with the same name.)

John McMaster McDonald and Hannah Maud McNamara had six children:
· 15 Jan 1875 son John Henry McDonald born at Wellingrove; his birth certificate shows that his father was then a drover. Married Eva Rice at Glen Innes on 15 October 1903; seven children; details below. 

· 13 Jul 1877 son Edward Reginald McDonald born at Wellingrove; father a farmer from ‘Narraman’, according to Edward’s birth certificate. (I cannot locate this place. Perhaps it should be ‘Yarraman/Yarramon’ station in the Liverpool Plains near Bundella as McMasters lived in that district.) Commonwealth electoral roll 1903: lived at Glen Innes, coach driver.
 Apparently never married. His death certificate shows his occupation as a grocer. Died 9 Jan 1912 at ‘Camara’, College St, Drummoyne NSW, aged 34 years, of chronic nephritis and uraemia, and was buried at the Presbyterian Cemetery, Field of Mars, Sydney; informant J.H. McDonald; witnesses J.H. McDonald & W.G. Lawler (probably should be W.P. Lawler). 

· 13 Sep 1879 son William Stuart McDonald born at Wellingrove. Married Ethel Annie Sidebottom in Sydney in 1911. Two children: Hector McDonald born 1911 and Donald Stuart McDonald born 1913. Died at Adelaide in 21 Aug 1938. 

· 26 Aug 1882 daughter Una McDonald born ‘Pearsby Hall’ Station, Gwydir District (i.e. near Delungra) – this was the place of her birth and of the residence of her father – he was then a ‘grazier’. (The birth registration shows her given name as ‘Unna’ but apparently she always used the same spelling as her grandmother, Una.) ‘Pearsby Hall’ was owned by John Rogerson, the husband of Una’s aunt Annie McDonald. She did not marry. Una died at Wentworth Falls, NSW, on 2 Oct 1963. 

· 25 June 1885 daughter Ann (known as Annie) McDonald born Inverell. Married William Percival Lawler at Mosman, Sydney, November 1906. One child: Reginald John Martin Lawler born Sydney January 1907. Died in 1970.

· 28 Aug 1889 daughter Flora McDonald born at ‘Pearsby Hall’ near Delungra, NSW. She did not marry. Flora’s nickname was ‘Fod’. For some years she was Secretary of the Nurses Association in Newcastle, NSW. She died at Wentworth Falls, NSW, on 7 Oct 1965.

As noted above, the 1891 NSW census records a Wm McDonald as the head of a household in Oliver Street, Glen Innes. Although the census does not name the other occupants, the household comprised three males and two females. 

The 1906 Commonwealth electoral roll for the Glen Innes sub-division includes the following family members and others of interest:

· Annie McDonald, Glen Innes, governess

· William Percival Lawlor, Glen Innes, factory manager. (William Lawlor/Lawler and Annie McDonald were married in Sydney in November that year and their only child Reginald was born there in Jan 1907.)

· Edward Reginald McDonald, Glen Innes, miller

· Maud McDonald, Glen Innes, domestic duties (possibly though not necessarily Hannah Maud McDonald)

· John McDonald, ‘Bellevue’, sheep overseer

· Una McDonald, Glen Innes, assistant dentist

The 1909, 1913, 1916 and 1917 Commonwealth electoral rolls for the Glen Innes sub-division include just one family member, namely ‘John McDonald, “Bellevue”, sheep overseer’. John would have been 69 years of age in 1917, rather old for this type of work. No family members were enrolled at Roseville, Sydney.

The 1921 Commonwealth electoral roll includes the following family members living at ‘Grantham’, Shirley Road, Roseville (a Sydney suburb):

· John McDonald, station manager 

· Hannah McDonald, home duties

· Una McDonald, home duties 

· Flora McDonald, designer

John McMaster McDonald died on 26 December 1921 at Shirley Road, Roseville, NSW, aged 73 years, of carcinoma of the colon, skin and lungs, and was buried in the Presbyterian Cemetery, Field of Mars, Ryde, Sydney. 

The 1925 Commonwealth electoral roll shows Hannah Maud McDonald residing at ‘Kerelaw’, Gordon Road, in the electoral sub-division of Roseville, home duties. At the same address was her daughter Una, milliner. (No ‘Gordon Road’ is shown in Roseville in present-day street directories. Perhaps it is the current Gordon Avenue, Chatswood?)

The 1926 Commonwealth electoral roll includes Hannah Maude McDonald, home duties, and Una McDonald, home duties, residing at 22 Hampden Road, Artarmon ( a Sydney suburb). 

Hannah Maud McDonald née McNamara died on 15 May 1926 at Hampden Road, Artarmon, NSW, aged 79 years, of influenza and asthenia, and was buried with her husband in the Presbyterian Cemetery, Field of Mars, Ryde, Sydney. 

John Henry McDonald and Eva Rice

John Henry McDonald married Eva Rice on 15 October 1903 at Glen Innes. Eva Rice was born on 10 Sep 1875 at Neville, NSW (near Blayney, between Bathurst and Cowra, known then as Mount Macquarie). Her parents, Robert Statten Rice and Amelia Rice née Solomon were both born in Cornwall, England, in the 1830s. Robert Rice was baptised on 9 December 1832 at the St Mary Magdalen Church, Launceston, Cornwall, while Amelia Solomon came from Mevagissey, a fishing village on the south coast of Cornwall. They married on 10 February 1858, probably at St Helier, Island of Jersey, and immigrated to Sydney on the ‘Fitzjames’ in the same year. Robert was shown in the immigration records to be a farm labourer. (Source: Isdale 1989). In later years the Rice family became prominent land owners, business people and community benefactors in the Canowindra, NSW, area. 

Eva was known as ‘mutti’ which is a children’s affectionate word for mother (and grandmother?) in German: mutte. Her son Gordon McDonald explained this name, as recorded by Gordon’s daughter Margaret on 02 Sep 2003: ‘Now the derivation of Mutte. Reg & Gordon worked on a dairy farm near Tumbarumba, owned by a German family called Moll. They referred to their mother as the German Mutta (not sure of spelling). R & G changed it slightly, going home & calling their mother “Mutte” which she liked & it stuck.’ (Reg here is Victor Reginald McDonald, another of Eva and John’s sons.)
John Henry McDonald died in Sydney on 18 April 1953, aged 78 years and Eva McDonald née Rice died in Sydney in December 1955, age 80 years. 

APPENDICES

Extract from Linda McDonald-John Lee’s Scottish Diary

Source:  http://website.lineone.net/~lindamcd/; accessed 30 July 2000

Sunday 23 July 2000
Armed with a list from my brother David of suggested McDonald-related sites to look out for, we found Moy, which is now a collection of roofless stone cottages half-hidden in weeds. We took some video footage and photos, and soaked up the feel of the place for a while. It’s a strange feeling to stand in the cottage that your ancestors may have lived and worked in once. Hopefully it’s the right Moy; there are 2 locations of that name in this area. Then we went to the little township of Spean Bridge and found out where the Kilmonivaig parish church and primary school are - just out of Spean Bridge - and went to see them too. My great-great-grandparents were married in that church, and in the cemetery we found a couple of McDonalds and a McMaster (my great-great-grandmother was a McMaster) which were in the right era for being connected with my family. I’ll leave it up to David to figure out if they are or not. Tomorrow we’ll continue our search for a couple of other sites of interest.

<snip>

Unfortunately children don’t have the same interest in spectacular scenery, so we made our way back down in the cable car and drove onto Fort William, where we had lunch by a lovely stream on the edge of town. We visited the Western Highlands Museum, which had some fascinating exhibits, including something we’ve never seen before - anamorphic painting. This is where a painting is done in a disguised way, so that it can only be properly viewed by seeing its reflection in something curved, eg a glass or some sort of other reflective cylinder. This was used by the Jacobites during the time that any celebration of Bonnie Prince Charlie was forbidden, so that if they were raided the soldiers wouldn’t know that they had a portrait of him in the house. Seeing the farm implements made us realise what a hard life those people had - much of the ground that was cultivated was too steep to use animals, so much of it was done entirely with human labour. One exhibit said that “working from January to April, a labourer could plough 5 acres with reasonable return” using a handheld plough. We have it so easy these days!

We also had relative-hunting success today; finding both Kilmonivaig and Tomacharrich on the map, as requested by David. Kilmonivaig still has a number of houses along a small road, and we found the ruins of two very old cottages, which we photographed and videoed. There was a house for sale at Kilmonivaig, but at 167,000 pounds (about $420,000) we didn’t feel inclined to make an offer just to own a bit of the ancestral acres! The housing in the Highlands doesn’t seem to be any cheaper than the coast, which surprised us, as it’s much more remote from major centres, and must have more severe weather. I guess it’s a question of supply and demand; Highland real estate must have a strong demand.  We couldn’t find any habitation at Tomacharrich, but there was a sign at both ends of a stretch of road pointing to it, so it still seems to be used as a locality name. In the West Highland Museum we found the Gaelic equivalents of these names and their meanings:

· Kilmonivaig in Gaelic is Cill mo Naomhaig and means ‘St Mo Naomhaig’s church’

· Tomacharrich in Gaelic is Tom a’ Charraich and means ‘the hill of the rough rocky face’

· Moy in Gaelic is A’ Mhoigh and means ‘the plain’.

Contact:  Linda McDonald, 6 Rosemount Road, Arbroath, Angus DD11 2AU, Scotland

A visit to the graves of John McMaster McDonald 
and Hannah Maud McDonald née McNamara
John and Hannah are my great-grandparents. On 16 Aug 2000 I visited their grave for the first time. It is no. 771, section ‘A’, Presbyterian section, Field of Mars Cemetery, Ryde, Sydney, NSW.

Despite the passage of some 75 years, the grave was in good condition, far better preserved than others nearby of a similar vintage. It is a single grave which accommodates both John and Hannah. The headstone is erect and the inscription easy to read. The words inscribed on the headstone are as follows:


Note the spelling Hannah Maude: many official records of her name, including her wedding registration, spell it ‘Maud’. 

The grave is located about 10 metres east of a large, old ironbark tree. On the day I visited its red flowers were being blown down onto the grave. It is nice to think of John and Hannah’s grave being touched this way with each year’s flowering of that beautiful Australian tree. In a way, it highlights the McDonald family’s transition from Lochaber to Australia. John was born in Kilmonivaig in January 1848, during the depth of winter, perhaps at his mother’s parents home at Tomacharich. Four days later he was christened by the Kilmonivaig Parish’s Presbyterian Minister. Seventy-two years later, two days after Christmas, he was buried in the shade of an Australian ironbark tree. Four years on Hannah, a ‘currency lass’ born in the Hunter Valley of New South Wales in the mid-19th century, died and was buried with her husband John. 

It is also worth noting that the McMaster name ended, in our family line, with John’s death. 
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Ancestors of Stuart, Flora (Biddie), Robert, Ian, Gordon, Victor (Reg.) & Percy McDonald

5. William McDonald

4. Henry McDonald (b.abt 1815/1816-Scotland;m.4 Apr 1839;d.25 Jun 1898-Inverell,NSW)

3. John McMaster McDonald (b.7 Jan 1848-Kilmonivaig,Inverness,Scotland;m.3 Mar 1874;d.26 Dec 1921-Roseville NSW)

5. John McMaster (b.abt 1761/1762-Tomacharich,Inverness,Scotland;d.May 1844-Kilmonivaig, Scotland)

4. Una McMaster (b.abt 1815/1817-Tomacharich,Inverness,Scotland;d.9 Dec 1884-’Glendon’,Wellingrove,NSW)

5. Margaret McPherson (b.abt 1768/1769;d.Aug 1857-Kilmonivaig,Inverness,Scotland)

2. John Henry McDonald (b.15 Jan 1875-Wellingrove,NSW;m.15 Oct 1903;d.18 Apr 1953-Sydney,NSW)

5. James McNamara

4. John McNamara (b. abt 1817/1818-Toomevara,Tipperary,Ireland;m.12 May 1841)

5. Hannah  (d. abt 1841)

3. Hannah Maud McNamara (b. abt 1847-’Carrington Park’ nr Jerrys Plains, NSW;d.15 May 1926-Hampden Road, Artarmon NSW)

5. Edward Hanlon (d.aft 1841)

4. Elizabeth Hanlon (b. abt 1817/1818-Toomevara,Tipperary,Ireland)

5. Mary 

1. Stuart, Flora (Biddie) , Robert, Ian, Gordon, Victor (Reg.) & Percy McDonald b. 1904-1915 
5. Samuel Rice (m.20 Apr 1790)

4. George Rice (c.2 Feb 1800;m.29 Mar 1826;d.1851)

5. Mary Sergeant

3. Robert Statten Rice (b.29 Nov 1832-Launceston,Cornwall,England;m.10 Feb 1858;d.14 Jan 1901-Dulwich Hill,NSW (?))

4. Thomazin Statten

2. Eva Rice (b.10 Sep 1875-Neville,NSW;d.Dec 1955-Sydney,NSW)

4. George Solomon

3. Amelia Solomon (b.Abt 1838-Mevagissey,Cornwall,England;d.1891-Canowindra,NSW(?))

4. Margaret Hockey
County of Inverness; District of Lochaber; Parish of Killmanivaig�Number of Enumeration District: 1�Description ditto�So much of the parish of Killnanivaig as lies between the River Nevis and the west March of the farm of Achanadall, viz: four farms; �Claigronn, Inverlochy, Torlundy and Drimafuir.





Name of Village, Street, Square, Close, Court, &c: Mill Burn.�


Name and surname�
Age�
Occupation�
Where born�
�
Henry McDond�
25�
Ag. La�
Y�
�
Una           Do�
25�
�
Y�
�
Ann           Do�
1�
�
Y�
�
Christian McIntyre�
10�
FS�
N�
�






County of Inverness; District of Lochaber & Glengarry; �Parish of Kilmonivaig (part of)


Number of Enumeration District: 2





Name of Village, Street, Square, Close, Court, &c: Tomacharrich





Name and surname�
Age�
Occupation�
Where born�
�
John McMaster�
75�
Ag. La�
Y�
�
Donald   Do�
35�
�
Y�
�
Ewen      Do�
30�
�
Y�
�
Margt        Do�
70�
�
Y�
�
Ann McPherson�
12�
�
Y�
�
Mary       Do�
40�
�
Y�
�












County of Argyle; District of Lochaber; Parish of Kilmallie


Number of Enumeration District: Two


Description and Boundary of Enumeration District:


So much of the Parish as lies between the Parliamentary road leading from Lochy Bridge to Corpach and the River Lochy and the Sea as far as the March between Kilmallie & Annal [Canal] and including Lochy Bridge Lochy side Cuie [?] & Canal bank canal Loch house, Corpach as far as Banaivie Inn & Kilmallie.





Number of Householders Schedule: 108


Name of Street, Place, or Road, and Name or No. of house: Corpach.


Name and Surname of each Person who abode in the house, �on the Night of the 30 March 1851








Name�



Relation to head of house�



Condition�



Age�
Rank, profession, occupation�



Where Born�
�



Hendry McDonald�



Head�



Mar�



35�
Farm Labourer�



Ross Shire, Siddy�
�
Una            Do.�
Wife�
Mar�
34�
�
Inverness, Kilmonivaig�
�
Ann            Do.�
Dau�
U�
11�
Scholar�
Inverness Town�
�
William      Do.�
Son�
U�
5�
Do.�
Do.       Inverlochy�
�
John           Do.�
Son�
U�
3�
�
Argyle, Kilmallie�
�
Margaret McDonald�
Daughter�
U�
4 mths�
�
Argyle, Kilmallie�
�









Dedicated to the memory of Ian Wilbur McDonald, PhD, 1909-2003,�who inspired me to find the answer to the question:�‘Where did the McDonalds come from?’











‘Did you ever hear, sir, how Macdonald of Sleat— Donald Gorm, or Blue Donald, as he was called— stayed a night with Macleod of Dunvegan at a time when there was feud between them?’ Macdonald, en route from the mainland to Harris, was forced onto Skye by inclement weather. He arrived at the seat of Macleod, with his piper and bodyguard of twelve men, ‘wet with the spray and rain, and weary with rowing’, and was welcomed in. Macleod invited them to dine with him and his followers. ‘Now on the table there was a boar’s head—which is always an omen of evil to a Macdonald—and noticing the dish, Donald Gorm with his men about him sat at the foot of the long table, beneath the salt, and away from Macleod and the gentlemen. Seeing this, Macleod made a place beside himself, and called out, ‘Macdonald of Sleat, come and sit up here!’ �‘Thank you,’ said Donald Gorm, ‘I’ll remain where I am; but remember that wherever Macdonald…sits that’s the head of the table’ (Smith 1912).








The Scots have a deep, abiding love of their country. They sing about it, write poems about it, even greet over it after a few drams; they’ll do everything but damned well stay in it (Hewitson 1998, p. 3).








The first church was built at Wellingrove, where a few of our kind and warm-hearted people lived, Mr. and Mrs. McKillop, �Mrs. McMaster and her mother, also Mr. and Mrs. McDonald, �Mrs Rogerson’s father. The little church was erected in 1864… (Edmunds 1929, p. 29).





Sacred


To the memory of


Unna, the beloved wife of Henry McDonald


Who departed this life on 9th December, 1884


Aged 69 years





Sacred to the memory of


Henry McDonald


Who died at Inverell


25 June 1898


Aged 82 years





In Loving memory of


Our dear Father and Mother


John McMaster McDonald


Died 26th Dec 1921


Aged 72 years


Hannah Maude McDonald


Died 15th May 1926


Aged 80 years








County of Inverness; District of Lochaber; Parish of Kilmonivaig


Number of Enumeration District: 2


Description and Boundary of Enumeration District:


So much of the Parish of Kilmonivaig as is included in the farms of Dalvenie, Tomacharrich, Camisky and Achnèdal. Bounded by the Monath[?] Dubh on the S.E. and by the River Lochy North West.





Number of Householders Schedule: 12


Name of Street, Place, or Road, and Name or No. of house: Tomacharrich


Name and Surname of each Person who abode in the house, �on the Night of the 30 March 1851











Name�



Relation to head�of house�



Condition�



Age�



Rank, profession,� occupation�



Where born�
�



Margt� McMaster�



head�



widow�



75�



cofter’s widow�



Kilmallie�
�
Donald       Do.�
son�
un�
46�
Agt labr�
Kilmonaivig�
�
Ewen          Do.�
do�
do�
43�
do    do�
Do�
�
Catherine   Do.�
daur�
do�
40�
servant at home�
Do�
�
Mary McPherson�
niece�
do�
52�
do    do�
Kilmallie�
�
Coll McDonald�
lodger�
do�
23�
shepherd�
do�
�
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� 	Pronunciations: Kilmonivaig: kil-mon-ee-vaik; Tomnacharich: tom-na-char-ich with both the ‘ch’s guttural, as in ‘loch’ rather than the English ‘ch’ in ‘church’; Kilmallie (or Kilmalie): kil-mall-ie; Allt a’ Mhuilinn: �alt-na-mveu-ln. In each case the stress is placed upon the second-last syllable.


� 	Henry’s year of birth given here is based on diverse sources, including census returns, emigration records and his death certificate. It may not be accurate.


� 	The Old Parish Register record of her birth has her name as Unnie. Interestingly, it can be calculated from most records that she was born in the 1815-16 period. The McMaster family history states that she was somewhat older than her husband (not a rare occurrence in Scotland at that time). It is possible that she understated her age in official documents or that the Old Parish Register entry is wrong.


� 	The sandstone gravestone inscription reads as follows: ‘Erected/ by/ Donald/ and Ewen McMaster/ as a mark/ of filial respect/ in memory/ of their parents/ John McMaster/ Tomcharich,/ who died in May 1884/ aged 82 years/ Margaret McPherson/ who died in Augt 1857/ aged 88 years’ (/ signifies a line break).


� 	Sources: H. Shiell McMaster 1964; Coady 2002-2003.


� 	Hellier (1985, pp. 13-14) reports that 55 per cent of the HIES emigrants ‘were effectively illiterate, speaking only Gaelic; 16 per cent could read, but not write; only 29 per cent could both read and write’. Considering that Henry was an agricultural labourer and that Una came from the same background, it is interesting that their emigration records state that both could read and write. It is unclear if this means read and write in English rather than the Gael. A long tradition of Gaelic literacy existed in the highlands, with reading of the Gaelic Bible being a frequent evening activity among the devout Presbyterian families.


� 	The black slate headstone was standing and legible when I visited the graveyard in June 2003. The inscription reads as follows: ‘Sacred to/ the memory of/ Elles McDonald/ who died at Corpach/ on the 8th day of January/ 1850 aged 10 years. This is/ erected by her father/ Henry McDonald/ Grieve at Moy/ 1852’ (/ indicates a line break).


� 	Highland and Island Emigration Society (Edinburgh), family no. 833. 


� 	Victoria, Public Record Office, 1988, microfiche 72, Book 10, page 462.


� 	£5 in 1854 is the equivalent of approximately AU$725 in the year 2001.


� 	The HIES passenger list incorrectly states that the proprietor was ‘D. Campbell Esq., Lochiel’ when it was actually Donald Cameron Esq., the 23rd Chief of the Clan Cameron. The irony here is that the Camerons and Campbells were traditional enemies, on opposite sides at the 1746 Battle of Culloden. 


� 	Source: Archives Victoria: Series ID VPRS 30 Criminal Trial Briefs; Consignment ID P0000; Unit ID 211; File no. 2128.


� 	Transcribed by David McDonald 17 July 2000 from a microform copy of the Portland Guardian held in the National Library of Australia, Canberra. Spelling, punctuation, etc. verbatim.


� 	Sources: Archives Victoria: Series ID VPRS 78 Criminal Record Books 1841-1940 and Uhl 1985, pp. 5-6.


� 	Another vessel called the ‘Derry Castle’ was built at Glasgow in 1883 and was based at Limerick, Ireland. She was an iron barque of 1,367 tons gross. On a voyage from Geelong to Falmouth, with a cargo of wheat, she ran onto a reef off Enderby Island in New Zealand’s Auckland Islands. Only eight of her crew of 23 reached shore and survived. Henry Lawson has immortalized this tragedy in his poem The Wreck of the ‘Derry Castle’, published in The Bulletin on 24 December 1887 and in his book In the Days When the World was Wide and Other Verses, published in 1896.


� 	Victoria, Public Record Office, 1988, microfiche 72, Book 10, page 462.


� 	This substantially–though not completely–accords with the recollection of Donald McDonald (b. 1913) that his father, William McDonald (b. 1879), many times referred to Port Fairy, rather than Portland, as the place where the family landed. It could be that the family lived at Port Fairy for a period prior to journeying to New England, NSW.


� 	Wellingrove was originally named Wellingore: ‘There is little doubt that the spelling of Wellingrove came about through the clerk in the Lands Department not being able to read someone’s handwriting’ (Anon (A.W. Cameron) 1979, p. 1).


� 	Their children were John b. 1823; James b. 1825; Donald b. 1826; Angus b. 1828; Jean (Jane in immigration documents) b. 1829; Robert b. 1831; Ewen b. 1833; and Margaret b. 1835.


� 	Many sources state, following H. Shiell McMaster’s family history, that John McMaster Snr drowned at ‘Rangers Valley’, crossing the flooded Severn River, in 1851. Coady (2002-2003) has demonstrated that this is wrong. 


� 	I do not have direct evidence identifying John McNamara and Elizabeth Hanlon as Hannah’s parents. I am confident, however, that it is the correct family, based on the following evidence:


A card in the Glen Innes Historical Society archives notes that Hannah McDonald was born in 1847. The 1875 birth registration of her first child, John Henry McDonald, states that she was then 28 years of age, i.e. born 1846-47, and other sources, e.g. the birth registrations of her other children and her death registration, produce the same years of birth. The 1882 birth registration of her daughter Una states that Hannah was born at Hunter River and the 1885 birth registration of her daughter Annie states that Hannah was born at ‘Carrington Park’ which is a property on the Hunter River near Jerrys Plains. The baptismal registration of her brother Edward states that he was born at Jerrys Plains in 1844; the location could have been ‘Carrington Park’. 


The 1856 birth registration of an unnamed son of John and Elizabeth McNamara (actually Francis Vincent McNamara) states that John and Elizabeth had a daughter Hannah then aged 10 years, i.e. born 1845-46. 


The 1894 death registration of her mother Elizabeth states that Elizabeth had a 48 year old daughter Hannah, i.e. born 1845/46. 


John’s mother’s name was Hannah and our Hannah was his first-born daughter. 


All of John and Elizabeth’s children were born in the Hunter River district. The spacing of their births was consistent – a birth every two years – but a four year gap appears between what I believe to be Hannah’s closest siblings, suggesting that her birth occurred then.


John and Elizabeth’s son Edward McNamara married Hannah’s husband’s sister Margaret McDonald at Wellingrove in 1869 and Hannah was a witness to the marriage. At the time of her marriage (1874) Hannah was living at ‘Learmonth’ station near Wellingrove which was managed by Edward McNamara whom I believe was her brother. 


� 	The emigration documents show that a James Jones certified the ‘character’ of John and Elizabeth. It is intriguing that Elizabeth’s mother’s maiden name was given as Jones in the 1926 death registration of her daughter Hannah for which her grandson, John Henry McDonald, was the informant.


� 	The hereditary disease haemochromatosis occurs in the descendents of John and Elizabeth McNamara; we have evidence of a number of cases among the descendents of their sons James and Stephen. This condition is sometimes called the ‘Celtic Curse’. Haemochromatosis involves the excessive absorption of iron in the liver, causing serious diseases including liver damage, cancer, heart disease, diabetes and arthritis. A number of the descendents of the McNamaras (especially the males) died prematurely from this condition, and it is being diagnosed in family members in the early 21st century. It is not preventable but is treatable. Descendents of John and Elizabeth McNamara (especially those who have other Celtic–particularly Irish–ancestors) are encouraged to be screened for this condition.


� 	This was the first Commonwealth electoral roll; universal suffrage applied. The voting age was 21 years until 1973 when it was lowered to 18 years.
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SHIP “DERRY CASTLE”


January 29th, 1855


We the constables and a committee of the passengers of the Government Emigrant Ship “Derry Castle” beg to tender our grateful thanks to the Captain and Surgeon Superintendent of the said ship for their unremitting attention to our health and comfort during the voyage, and also for the prudent and cautious manner in bringing us in safety to our destination; notwithstanding the mutinous state of the ship for a long period previous to our arrival at Portland Bay, Victoria. Given under our hands this twenty-ninth January, one thousand eight hundred and fifty-five years.


		James Stewart


Thos Gray


Hugh Cameron


James Duncan


Alex McDougall


William Remp


Colin McDonald


Murdoch McDonald


Archd. Kennedy


Donald McMallam


George McCalmon


John McLean


James Kennedy


Donald Cameron


Alex Macaulay


James Duncan


Donald McPherson

		Henry McDonald


John Watson


Dugald Cameron


Iohn McLean


Alexander Mackintosh


John McLachlan


Angus McNaughton


Dugald Cameron


James McGregor


Ewen Rankin


Charles Stewart


John Cameron


Archibald McArthur


Ewen McLeod


Angus Cameron


John Kennedy






